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21. 1. 2024 – Jen hrstečka 

1. čtení: Ez 21, 1-5 

 
Píseň: NEZ769 – Jeden Pán, jedna víra 
  
Základ kázání: Mk 4, 1-20 
  
Kázání: Milí shromáždění, 

podobenství jsou zvláštním žánrem – nejen v evangeliích. Na jednu 
stranu je základní pointa obvykle jasná, na druhou stranu už první 
podobenství musí Ježíš vysvětlovat svým učedníkům. Tuto podvojnost 
dobře vysvětluje také blízkost hebrejských termínů mašal (připodobnění, 
podobenství) a chidah, které znamená „hádanka“ (Ez 17, 2). 

Tak se od dnešní neděle budeme věnovat zejména Ježíšovým 
podobenstvím –  které jsou také svého druhu hádankou – jak jsme to také 
už slyšeli. 

Avšak abychom se mohli nořit do hloubky, šířky a bohatství 
podobenství Ježíšových, musíme začít mnohem, mnohem dříve. 
Podobenství totiž nejsou Ježíšovým vynálezem. S podobenstvími se 
setkáváme běžně také v jiných náboženstvích starověku i mezi pohany 
dnes. A již ve Starém zákoně. A nalezneme jich tam vlastně hrozně moc – 
zejména v prorockých spisech. Ačkoli jen výjimečně užívá Starý zákon 
slovo „podobenství.“ Mezi dobře známá podobenství patří např. Iz 5, 1-6 – 
Píseň o Hospodinově vinici. 

Kdybychom pak porovnali podobenství nejen Ježíšova, nalezli 
bychom mezi mnoho společného: 1) V podstatě vždy úzce souvisí s prací. 
Někdo se v podobenstvích namáhá, pracuje, maká. Nebo se naopak někdo 
namáhat odmítá – a pak se děsně diví. (např. Podobenství o deseti 
družičkách nebo O Marnotratném synu nebo ona „Izaiášova“ vinice). 

2) Hlavní zvěstí podobenství je sdělit něco o Bohu, potažmo Božím 
království. To je veledůležitý bod, přestože většina čtenářů tuto základní 
skutečnost přeskakuje hned k následující společné zvěsti. 

3) Podobenství takřka vždy vypráví něco veledůležitého o vztahu 
mezi Bohem a člověkem. A tak o člověku. Proto řada čtenářů skáče rovnou 
do hledání „kde jsem v podobenství já.“ Nebo „co říká podobenství mně/o 
mně.“ Úsměvné na tom je, že v podstatě nikdo se nevidí v nelichotivých 
částech podobenství. Všichni se vidí jako ta dobrá půda v dnešním 
podobenství. 

4) Podobenství vyprávějí takřka vždy něco nezvyklého. Něco 
podivného. Protože v první řadě o Bohu/Božím království. Také proto už 



2 

proroci užívají tohoto žánru masivně – bez poetického jazyka není skoro 
nic, co lze o Bohu nebo Božím království pravdivě vyslovit. 

5) Tuto podivnost, novost, nezvyklost komunikují podobenství právě 
na něčem běžně známém. Také proto podobenství takřka vždy úzce souvisí 
s prací – kdo by neznal práci? Kdo by neznal rozmazlené, arogantní 
spratky, jehož užívá Marnotratný syn? 

6) Přesto je obtížné podobenstvím porozumět. Protože ona 
podobnost mezi „tím běžně známým,“ a „tím podivným, nezvyklým, 
neznámým, takřka nekomunikovatelným“ není snadná. A navíc se čtenáři 
posluchači běžně soustředí na všechno možné, jen ne na pointu 
podobenství. Např.: Kdo je ten rozsévač? A zároveň je řada na první pohled 
stupidních otázek velice na místě: Proč ten rozsévač nerozsévá jen do dobré 
půdy? Proč si on nedá větší práci? Proč nemá elektrický ohradník nebo 
skleník? 

Tak dnes na příkladu Rozsévače. O to snadněji, že k tomuto 
podobenství je pro jistotu rovnou připojeno vysvětlení. Včetně toho, proč 
vůbec Ježíš vůbec hovoří v podobenstvích: Aby pochopili jen ti, kteří se 
namáhají a snaží – tedy opět slyšíme práci a námahu! A z těch jen ti, kteří se 
namáhají a snaží rozumět Božímu slovu dlouho – tj. jsou „vycvičeni“ 
rozumět Božímu slovu. Což je vždy Božím darem. Který ale člověk má 
masivně rozvíjet. Vždyť „jen“ z Božího daru nerozuměli ani Ježíšovi 
učedníci! (v. 11-13) Ale alespoň si dali tu námahu přiznat svou hloupost a 
nechápavost. 

Hlavní zvěstí tohoto podobenství tedy podle Ježíše je Boží slovo. Ne 
osoba rozsévače. Ne technika jeho práce. Boží slovo. Což dobře vysvětluje, 
proč je rozsévač – ať už je to kdokoli – rozsévá úplně všude bez jediné 
výjimky. Vůbec nepřemýšlí, jestli má vůbec cenu tam nebo onde, tomuhle 
nebo tamté Boží slovo „rozsévat.“ Protože Boží slovo je buď pro všechny, 
nebo není pro nikoho. Také proto je Boží slovo stejné pro všechny. 

Druhou hlavní pointou je půda, do níž Boží slovo padá – ta je 
podobenstvím, připodobněním posluchačů Božího slova. 

Vlastně pochopitelně, protože Boží slovo je neměnné. Nikdy se 
nezměnilo ani nezmění. Tak daleko víc záleží na lidském posluchači, jestli 
se vůbec bude namáhat Bohu rozumět. Nebo dá velmi rychle na něco 
pohodlnějšího. 

Také proto se nejprve v podobenství „objevují“ ti, kterým je Boží 
slovo prostě úplně jedno. Kteří Boží slovo ignorují, raději dají na satana, 
který komukoli s chutí „sebere“právě to jediné, co člověka může zachránit. 

Vtipné je, že okamžitě po nich následují ti, kteří jsou z Božího slova 
okamžitě nadšení až „uvaření.“ Okamžitě věří, okamžitě rozumí, mají hned 
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„Pána Boha v srdíčku.“ Hned Boží slovo samozřejmě žijí a aplikují. To se zdá 
být ideální reakcí. Zejména v charismatických hnutích. 

Avšak ouha – tihle všichni hned odpadají. Ti nejvíc nadšení, ti 
okouzlení svými emocemi a dojmy, ti, po kterých možná nejvíce prahneme, 
protože vypadají nadšeně a oddaně a věrně – ti odpadají. Většinou velmi 
brzy. Tak není náhodou, že např. na toto podobenství charismatické církve 
takřka nikdy nekážou. I proč je Ježíš propojuje se skupinou těch, kteří Boží 
slovo hned, možná i dopředu, v tom nebo onom odmítají: 

„My přece chceme, aby ostatní nesli církev svým nadšením! Aby přišli 
nadšenci, kteří nám zachrání sbor a církev! Církev přece stojí na 
nadšencích! Hlavně ať tu jsou lidé zapálení, hořící, uchvácení!“ Jenže Ježíš 
říká: A právě takové „církve,“ protože sbory, nevydrží dlouho. Protože 
právě ti „radostně přijímající Boží slovo“ odpadají. Stačí pár problémů a 
starostí – „a nazdar.“ Na emocích a dojmech a nadšení a motivaci život 
prostě postavit nelze. Tím méně víru nebo pochopení světa. Nebo sbor 
nebo církev. A dělají to jen hlupáci. Emoce se přece mění klidně z vteřiny na 
vteřinu – jak o ně opřít, co má (a nevyhnutelně musí) obstát 
v pronásledování a utrpení a při řešení problémů bližních?! Jak hluboký, 
zásadní rozpor to je vůči neproměnnému Bohu – a jeho (s)Slovu – je snad 
zřejmé. 

Třetí skupina je pak vlastně skoro stejná. Ti také slyší, a věří a chodí i 
občas do kostela. Jenže, „pane faráři, k čemu mi to je?“ Nebo „pane faráři, to 
já dám raději děti na fotbal, to jim alespoň k něčemu v životě bude.“ K čemu 
by přece mohlo být Boží slovo?! Vždyť i tohle podobenství do nás ryje a 
šťourá! „A my se chceme mít dobře!“ Chceme si žít „své“ spokojené a 
šťastné životy. Proto chodíme do kostela a věříme Bohu! A „církev je tu 
přece od naplňování duchovních/spirituálních potřeb.“ A stejně je nakonec 
majetek, chamtivost, sláva, zábava, příjemnost, pohodlíčko, spokojený život 
a „já mám před sebou svědomí čisté“ důležitější, že jo? Přece se nebudeme 
namáhat ve víře v Boha, v chození do kostela, v pravdě a dobru, ne?! 

Tak je to překvapivě jen jedna skupinka, která je připodobněna 
k dobré půdě. Jen malá menšina lidí je „dobrou půdou“ pro Boží slovo. 
Přestože doslovné dobré půdy pro růst plodin je na této planetě naopak 
překvapivě mnoho! A připomeňme, že jde o slovo vyslovené uvnitř a 
dovnitř Božího lidu! Ne mezi pohany – uvnitř Božího lidu! 

A tak sice mnoho lidí slyší Boží slovo, ale jen malá, malinkatá menšina 
lidí Boží slovo upřímně přijímá. Tedy bere za své, namáhá se s ním, žije ho, 
žije z něj – jako ze semínka zasetého Bohem. A z jeho plodů. I v církvi. I 
mezi těmi, kteří se mají za „věřící.“ 
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Tak svět stojí na té malé hrstečce. Ti nesou užitek, z něhož žijí takřka 
všichni ostatní. I když je většina lidí natvrdlá, zlá, neochotná, pyšná, 
sobecká, ulhaná, zbabělá, líná, alibistická – malá menšinka přijímajících 
Boží slovo nese lidský svět. Vždyť už jeden Abraham smlouval o záchranu 
příšerné Sodomy a Gomory pro jen deset spravedlivých. Stačil přece jen 
jeden Boží Syn. Jen jeden Bůh. Jen jedna Bible. A jak to dobře známe 
z každodenního života. 

Jen malá skupinka Bohu věrných je na světě. Ačkoli nikdo nebrání 
pyšné většině dát si trochu práci a alespoň se nechat strhnout příkladem 
Bohu věrné menšiny. Ale to se neděje ani v církvích.  

Tak malá hrstečka nese sbory, církve, rodiny, stát, svět. Protože 
stejně jako u rostlin: Z jednoho dobrého semínka v dobré půdě vzejde 
užitek i stonásobný. I tisícinásobný. Stačí jedna dobrá jabloň v dobré půdě – 
a jsou hromady jablek znovu a znovu, rok za rokem. A v každém jablku 
z těch opakovaných hromad jsou další a další semena pro rozsévání. Což si, 
bohužel, většina lidí vykládá celé dějiny lidstva tak, že „tamti“ se o to nebo 
tamto přece postarají. „Vždycky se najde hodnej blbec!“ 

Tak kromě hluboce radostné zvěsti zvěstují podobenství znovu a 
znovu i pravdu bolestivou: Lidský svět stojí na menšině. Většina lidí je 
v lepším případě zbytečná, v horším škodí a kazí. Dnes stejné dokládají 
studie také psychologické, sociální (80% práce kdekoli je vykonáno 20% 
pracovníků). A zvěstuje to už příběh Noemových synů: Je to menšina lidí, 
kteří se dřou a namáhají a obětují, kdo „udržují svět v chodu.“ Většině lidí je 
vlastně skoro všechno jedno – dokud sami mají klid a pohodu. Klidně 
zařízenou otrockou nebo dětskou prací. 

Ale to bylo starověku tak jasné, že demokracie patřila k těm 
nejhorším způsobům správy věcí lidských. Protože v té rozhoduje většina. 
Která je ovšem, i podle dnešního podobenství, obvykle půdou pro Boží 
slovo půdou špatnou. 

Protože dobro světa i lidského i jednotlivého člověka závisí na 
jednom Bohu. Na jednom Božím Synu. Na té malé hrstce, která nese úrodu – 
ovoce a plody. Ne na té většině, která je vlastně – ze svého rozhodnutí! – 
k ničemu, protože žádný užitek nenese. A dnes dokonce hrdě a nahlas ani 
nést nechce. Natožpak pěti násobný nebo snad dokonce stonásobný. 

A tak jen menšina Boží slovo přijímá za své. A právě tím nese tak 
velký užitek ostatním, že utáhne i stonásobek vlastního břemene… Ale o 
kolik lepší by bylo vše, kdyby stejné činila většina? 

Amen. 
 

Píseň: NEZ320 – Já chtěl bych, Bože můj, mít srdce plné síly 


